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Acta de la sessió del Consell de Barri de la Maternitat i Sant Ramon 

 

A Barcelona, a les 19h del dia 21 de març de 2023, es fa la sessió del Consell de Barri de la 

Maternitat i Sant Ramon a l’auditori de la Facultat de Ciències de la Terra (carrer Martí i Franquès). 

La taula que presideix el Consell està formada per: 

President (Regidor del Districte): Joan Ramon Riera Alemany. Inicia la sessió el conseller del barri de 
Maternitat i Sant Ramon Carlos Hornero en absència del Regidor a les 19h 
 
Vicepresidència: Ana Ramón i Eduard Català 
 
Secretari del Consell: Víctor Nieto 
 
Assisteixen els consellers/es: 
 
Laura Cañadas, BComú 
Jordi Guillén, BComú 
Josep Maria Gebelli, ERC 
Sergi Mariné, JxCAT 
Manuel Becerra, PSC 
Irene Morales (consellera tècnica) 
 
Hi assisteixen 41 persones (18 dones i 23 homes). 
 

La sessió va ser retransmesa en temps real a través de la plataforma digital de participació de 
l'Ajuntament de Barcelona decidim.barcelona.  

Presideix el consell el conseller Carlos Hornero per absència del regidor del districte i proposa 
començar-ho amb un minut de silenci pels tres geòlegs que van morir a Súria. Entre 
ells, Victoriano Pineda que era estudiant de doctorat a la facultat on es realitza el consell i molt 
estimat pels professors i alumnat. Així doncs, es porta a terme un minut de silenci per les 
tres víctimes. El conseller Carlos Hornero informa que el regidor s’ha hagut d’absentar i 
s’incorporarà més tard.  

1. Presentació de la Facultat de Ciències de la Terra de la UB 

El senyor Albert Solé dona pas a la presentació de la Facultat de les Ciències de la Terra. Diu que 

la Facultat és un interlocutor més d’aquest barri i té la voluntat de transmetre el coneixement 

de les ciències de la terra, al barri per proximitat i a la societat en general.  



 
 

 

 

 

En la Facultat de les Ciències de la Terra s’ estudien les roques, els minerals, recursos. També la 

gestió del territori, del medi ambient, dels recursos de la terra. És un tema vigent. Per exemple, 

els cotxes elèctrics necessiten metalls que surten de roques minerals. També es vol acostar el 

coneixement de la terra en l’àmbit de la societat.  

Aquest projecte ve de fa molt. No es va finançar en el 2014 perquè era molt ambiciós. 

Actualment, entre els 17 finançats de Next Generation, s'ha escollit el Jardí de la Terra. 

S'ubicarà en el carrer Méndez i Pelayo i mostrarà l'evolució de la Terra durant milions d’anys.  

El Jardí geològic tindrà la funció de laboratori docent (aula oberta al campus) i de divulgació de 

la geologia a tota la ciutadania. També serà un punt turístic. 

Hi haurà 4 grans espais, temps geològics, tall records, globus terraqüi i aplicacions de la 

geologia. 

El conseller Carlos Hornero agraeix  el treball realitzat a tot l’ equip de govern, a l’ àrea de 

turisme i a la Universitat de Barcelona. 

2. Aprovació de l’acta anterior  

S’aprova l’acta anterior, si no hi ha cap alerta durant la sessió d’avui. 

4. Jornada de priorització de salut 

La senyora Alícia Gámiz, infermera i directora del Centre d'Atenció Pediàtric Integral Barcelona 

Esquerra, en representació dels companys del CAP Les Corts, Hèlios, Montnegre i altres agents 

de salut, explica el Diagnòstic de Salut del Districte de Les Corts, basat en tots els 

factors, característiques personals i familiars i els determinants socials que afecten la salut de la 

comunitat definida. L’estudi es va estructurar en base a una anàlisi quantitatiu (qüestionari 

web) i qualitatiu (entrevistes amb agents de la Comunitat-ràpid Appraisal) que es va fer abans 

de la pandèmia. Posteriorment a la pandèmia es va fer una revaloració. Aquest estudi va 

permetre identificar una sèrie de necessitats. 

Es convoca una Jornada de Priorització de la salut basada en activitats amb la comunitat. 

Aquesta Jornada de priorització de la salut serà del 2 al 7 maig entre setmana als CAPS i algunes 

entitats, i els caps de setmana durant les activitats de la festa de la primavera. 

Podran participar els majors de 14 anys, residents o treballadors al districte només un cop per 

persona i hauran de marcar d'una a cinc necessitats. També es pot participar per codi QR o 

bústia. Després d'aquesta intervenció ciutadana es farà el disseny i avaluació de les necessitats 

a prioritzar i millorar-les. 

1a intervenció. Una veïna al·lega la seva disconformitat perquè les persones amb dependència 

o discapacitat mental no poden estar canviant el sistema d'actuació ni les persones de 

referència. 

2a intervenció. Una veïna pregunta per les problemàtiques relacionades amb trastorns 

alimentaris. 



 
 

 

 

 

La senyora Alicia Gámiz explica que no ha quedat detectada la necessitat de les persones amb 

trastorns alimentaris. Finalment agraeix i anima a la participació ciutadana en la jornada. 

6. Desenvolupament Espai Barça 

El senyor Martí Padrissa explica que s’estan traient tots els  usos que es donen a l’estadi per 

poder fer les obres. Un d’aquests usos és el Museu temporal que s’ha traslladat temporalment 

a l'antic Palau de Gel. 

Hi haurà espais interactius i audiovisuals amb un espai circular "Tambor", un tour immersiu i 

realitat virtual. Exposició de trofeus i samarretes. Obrirà portes del 7 de juny fins a la tardor. 

Flux de 800 p/h i tindrà una vida d'un any i mig fins que es faci el museu definitiu. 

1a. Intervenció. Una veïna vol saber com quedarà una vegada acabades les obres. En tots els 

consells de barri s'ha anat tractant, hi ha també una comissió de seguiment. 

El conseller Carlos Hornero diu avui es presenten unes quantes imatges virtuals. També vol 

aclarir que sempre, en tots els consells de barri, es tracten els punts que es van produint i que 

precisament l'espai Barça es va tractar en multitud d'ocasions. En aquesta jornada només es 

tractaran els canvis més rellevants. 

La senyora Ana Ramon comenta que d’ acord amb el seu parer l’Espai Barça quedarà molt bé 

però es queixa dels problemes de mobilitat i incivisme que es produeixen tots els partits. 

2a. Intervenció. La senyora Dolors, diu que la discussió del Barça no és un punt d'avui.  

El senyor Joan Centelles diu que tant el Barça com el districte fan tots els esforços per 

minimitzar totes les molèsties. 

3a. Intervenció. Un veí demana que posin més guàrdies urbans vestits de paisà, d'aquesta 

manera milloraria el control de revenda o dels actes incívics. 

4a. Intervenció. La senyora Glòria Vinyes, demana més vigilància. 

El conseller Carlos Hornero, vol remarcar que del que es tracta avui és parlar de la modificació 

de l'Espai Barça, de com utilitzar la remodelació del camp del Barça, de l'accessibilitat i en 

general d’ una bona mobilitat. Millorar el tema del civisme sempre està igualment present.  

5. Resum tancament del Programa d'Actuació del Districte (PAD) 

La senyora Sara Jaurrieta el presenta i resumeix el tancament del Programa d'Actuació del 

Districte (PAD). S'estructura en tres apartats de les coses més rellevants fetes. S'explica 

l'evolució del pla d'inversió municipal en aquest mandat en tota la ciutat, el grau d'execució del 

programa d'actuació del districte i després s'il·lustra sobre deu escenaris. 

Manifesta que la inversió que s'ha fet ha estat a la ciutat de 2.108 milions d'euros als darrers 

quatre anys. Remarca que amb les ajudes del fons Next Generation s'ha pogut generar aquesta 

inversió. Per part del districte, s'ha aconseguit invertir més de 52 milions d'euros, amb una 

inversió desigual en 2020, a causa de la pandèmia. Es van desviar recursos. En funció de les 

àrees sobretot sanitàries. Quant al grau d'execució, s'ha fet un compliment molt elevat del 98%. 

Hi ha ara projectes en curs: 351 dels 366, només mancant 15. 

1r. Escenari de recuperació econòmica. En aquest apartat es vol donar una oportunitat a la 

ciutadania. Plans Ocupacionals amb contractació a l'ajuntament, i també Barcelona Activa a les 



 
 

 

 

 

Corts que amplia els seus serveis amb Vidres Planella. Taula de la Responsabilitat Social 

Corporativa amb agents que tenim al territori. I Fons Next Generation, el projecte del Jardí 

Geològic que ja hem esmentat abans. 

2n. Escenari d’atenció, salut inclusió social. S'ha constituït la Comissió de Treball de persones 

grans per treballar la solitud no volguda. També s’ ha constituït la Taula de Salut Comunitària 

on s'ha pogut avançar amb el diagnòstic de salut del districte i la Taula Salut Mental, una 

problemàtica creixent en el nostre districte. També es va posar en marxa el Projecte "No estem 

sols". 

3r. Escenari de transició ecològica i medi ambient. Arranjament dels parterres del carrer 

Benavent amb entitats de caràcter inclusiu. Instal·lació de plaques fotovoltaiques al Centre 

Esportiu Arístides Mallol, a la biblioteca Miquel Llongueres i a la seu del districte. Renovació 

dels Jardins Bacardí i redacció del projecte dels Jardins Josep Munté. 

4t. Escenari de mobilitat segura i sostenible. S’ ha treballat la mobilitat sostenible i el tema dels 

patinets per millorar la convivència a l'espai públic. S’ han seguit les convocatòries de la 

Comissió de seguiment de l'Espai Barça, per anar seguint les novetats. S’ han fet actuacions de 

senyalització al barri Maternitat i Sant Ramon s’ han extès els entorns escolars per guanyar en 

seguretat. 

5è. Ciutat educadora, cultural, científica i  esportiva. Constitució de la taula del Campus Sud 

amb tots els agents per dinamitzar aquest espai i vincular la universitat amb el que hi ha al 

voltant. S’ ha presentat el Pla Barcelona Ciència de les Corts per incentivar la ciència. S’ ha 

presentat el Festival Circorts amb un programa internacional i una carpa addicional al Barri 

Maternitat- Sant Ramon. S’ ha presentat el nou pavelló provisional a la Bederrida que s'està 

construint al Campus sud. 

6è. Escenari habitatge i rehabilitació. Presentació de la Redacció del Pla Director del Campus 

Sud. Impuls de campanyes per a millorar l’eficiència i accessibilitat dels edificis amb ajuda dels 

fons Netx Generation per poder reduir despeses energètiques. Impuls de la mitgera verda a 

Josep Goday. Aprovació definitiva del Pla Danubi que comporta l’ expropiació de més de 70 

famílies afectades per tal de fer nous emplaçaments de zona verda, equipaments i habitatge. 

7è. Escenari urbanisme transformador. Promoció de la creació artística amb el mural 

del Circorts, el projecte #Noestemsols o les intervencions a l'espai Bederrida. Projecte de 

remodelació a l'avinguda Madrid del qual s’ ha fet tota la part participativa. Remodelació de l’ 

avinguda Joan XXIII. Remodelació del carrer Menéndez y Pelayo. 

8è. Escenari de convivència, civisme, prevenció i seguretat. S’ha presentat la mesura de govern 

“Criteris per a dur a terme activitats a la via pública” que hem estat debatent per poder 

mitificar les activitats que hi ha a l'espai públic. S’ han fet les patrulles mixtes entre Mossos i 

Guàrdia Urbana que s’han pogut veure aquests dies, així com a la campanya de Nadal. Als 

jardins de la Maternitat s’ha dut a terme una campanya de civisme per la tinença responsable.  

d'animals. S’ han disposat unes noves senyals als jardins de Bacardí, a l’àrea de gossos, per 

recordar als usuaris la normativa que s’ ha de complir. 

9è. Escenari de feminismes i transversalitat de gènere. Es destaca la implementació dels camins 

i itineraris segurs durant les diferents festes populars que se celebren al districte. Es comenta la 

incorporació del nom de dones en el nomenclàtor del districte, ja que el percentatge femení 

era molt petit. S’han incorporat els noms de Margarita Riviere en uns jardins i Carme Claramunt 



 
 

 

 

 

en un espai. S’ ha editat la Guia del bon tracte contra les violències masclistes i s’ ha 

implementat l’establiment de punts liles per saber com s’ha d’actuar davant l’assetjament i les 

violències masclistes. 

10è. Escenari de Bon govern. Es destaca el projecte pilot d'expedient electrònic de 

responsabilitat patrimonial que permetrà agilitzar tots els tràmits a l’interior. També es destaca 

la incorporació de la participació i la implicació dels infants i les seves famílies en la 

dinàmica i/o programació de les ludoteques i els canvis en el procediment d'elecció del 

Cortsenc i la Cortsenca de l'any mitjançant votació popular a través del diari Línia les Corts. 

Adequació de l'espai de l'Oficina d'Atenció al Ciutadà, per poder incorporar més punts 

d’atenció. 

La senyora Sara Jaurrieta comenta que la versió més extensa d’aquest informe es pot trobar 

online. 

No hi ha preguntes.                

3. Informe del Regidor del Districte de les Corts 

El regidor Joan Ramon Riera comença disculpant-se per arribar tard. Comenta que és un motiu 

de celebració totes les transformacions al barri en els darrers anys. Informa de l'exposició del 

Panteó dels Soldats d’ Ultramar a la seu del districte. Comenta que s’ ha obert el segons accés 

al cementiri de Les Corts per facilitar l'entrada als ciutadans. Així mateix, informa que de 5 al 7 

de maig es celebraran les Festes de la primavera. Tot seguit comenta que Sant Jordi començarà 

el dia 21 d'abril amb la tradicional festa medieval a l’ avinguda Sant Ramon. També que el mes 

de juny es celebrarà el festival Circorts. 

Comenta que pel fa a les obres del Barça, el que afecta a la mobilitat és un embolic però que en 

termes estrictes d’ obres els calendaris es compleixen escrupolosament. 

Informa que s'han finalitzat les obres dels Jardins Bacardí, que ja està en marxa la vorera del 

Cardenal Reig i que ben aviat s'inicien les obres dels jardins Josep Munté i properament el 

projecte executiu del Jardí geològic. 

També s'està acabant d'aplanar el terreny per fer la construcció de l'espai provisional del 

pavelló de la Bederrida i també tira endavant la renovació de la biblioteca Miquel Llongueras. 

El conseller Carlos Hornero comenta que si no hi ha cap pregunta al respecte, es passa al 

següent punt. 

7. Torn obert 

1a intervenció. La senyora Clara de l’ Associació de Veïns Avinguda Xile pregunta si hi haurà 

una notificació cada cop que hi hagi partit. Manifesta que els jardins d’ Ernest Lluch estan 

bruts, deixats i les rates hi proliferen. Manifesta també que s’hi volen oposar a  la conversió 

dels locals deshabitats en habitatge. 

2a intervenció. La senyora Marta es queixa de l’ estat dels jardins després dels partits del Barça 

i de la mobilitat els dies de partit. 



 
 

 

 

 

El regidor respon que farà un comunicat a Parcs i Jardins i que els veïns han de tenir en compte 

que estem en fase d’alerta per sequera.  

El regidor també explica que com a marc general, l’ Ajuntament denega les sol·licituds de canvi 

d’ús de local a habitatge. 

3a intervenció. El senyor Andrés Quílez manifesta que els veïns del barri Sant Ramon han fet 

una reunió i sol·liciten visita i reunió amb els  tècnics per raó de les esquerdes aparegudes als 

seus habitatges i les vibracions (Construcció L9 de metro) . També es queixa del trànsit per la 

Ctra. de Collblanc. 

4a intervenció. Un veí manifesta que els sorolls i les vibracions per raó de la construcció de la 

L9 de metro, es produeixen en 4 o 5 blocs, no en habitatges aïllats. 

5a intervenció.  EL senyor Luis Miguel es queixa pels sorolls i vibracions de la construcció de l’ 

L9. 

El regidor manifesta que s’adreçaran al gestor d’infraestructures de la Generalitat de Catalunya 

per sol·licitar una reunió. 

6a intervenció. El senyor José Ruiz de Aretxabaleta manifesta la seva queixa per la manca de 

cura dels Jardins de M. Teresa Vernet. 

7a intervenció. El senyor César Fernández manifesta la palesa dificultat dels més grans de 65 

anys per fer els tràmits electrònics a les diferents administracions ( locals-autonòmiques-

estatals). Demana suport presencial a la seu del districte per a poder dur a terme aquest 

tràmits. Així mateix demana també crear cursos d’ informàtica bàsica. 

El regidor agraeix la intervenció perquè és un tema social que no es tracta habitualment.  

8a intervenció. El senyor Àlex llegeix una carta del seu pare difunt expressant una queixa sobre 

la mala mobilitat i el disseny d’ aquesta al barri d’esquena als veïns. 

9a intervenció. EL senyor Jordi Pons expressa la seva queixa sobre la mobilitat a Travessera de 

les Corts, el soroll, la contaminació i les molèsties que això provoca als veïns. 

10a intervenció. El senyor Luis Miguel pregunta si l’única gestió que es farà en relació a les 

queixes per la construcció de la L9, és sol·licitar la reunió amb la Generalitat. 

El regidor respon que tan bon punt tinguin la data per a la reunió amb la Generalitat, 

convocaran a tots els veïns afectats perquè hi assisteixin. 

10a intervenció. El senyor Àlex manifesta que els joves també tenen dificultats en quant als 

tràmits electrònics a l’administració. Manifesta que li sembla correcte l’ Informe General de 

Resultats però que li manca una comparativa amb anys anteriors i altres barris. Respecte a la 

sequera, pregunta si hi ha previsió de noves dessalinitzadores. 



 
 

 

 

 

11a intervenció. El senyor Eduard Català manifesta la seva solidaritat amb el que ha dit el 

regidor sobre les obres del Barça. Pel que fa a la mobilitat en els partits del Barça, suggereix ma 

dura o més control. Pel que fa a les obres de la Ctra. de Collblanc manifesta que el trànsit s’ha 

triplicat o quadruplicat. Això afecta la salut i tranquil·litat dels veïns i com són obres fetes per 

l’Ajuntament d’ Hospitalet, creu que s’hauria de tocar la cresta a aquest ajuntament. Pel que fa 

a l’enderroc dels edificis del senyor Manrique, hi ha operaris treballant-hi i això dificulta molt 

més la mobilitat a la Crtra. De Collblanc. Manifesta que hi ha un problema al carrer Riera 

Blanca cantonada Avinguda Madrid: 2 pilars i 2 peces de plàstic que no permeten a les 

ambulàncies girar. 

12a intervenció. La senyora Anna Ramon es reitera en el problema de l’ incivisme els dies de 

partit del Barça. Dona les gràcies per la recollida de roba i aliments que varen fer. Dona les 

gràcies a les persones que els van recolzar en el tema de les macro-cuines.  

El regidor comenta que de les qüestions relacionades amb la mobilitat els dies de partit del 

Barça, en parlaran a la reunió que ja hi ha convocada. Pel que fa a les obres de construcció de l’ 

L9 de metro, reitera que es sol·licitarà la reunió amb Infraestructures de la Generalitat. 

Manifesta que si es troba que les vibracions no depenen d’ells, es parlarà amb TMB. Reconeix 

que el problema del trànsit a Collblanc ve de lluny i que, a curt termini, encarregaran un estudi 

per a poder començar a reordenar la mobilitat en aquest carrer. A llarg termini, comenta que 

la pacificació del trànsit ha de començar abans d’ entrar a Barcelona, i que això ja serà un tema 

pel proper mandat. Pel que fa als jardins de M. Teresa Vernet, el regidor comenta que ho 

tenen en cartera.  

El regidor està d’ acord amb el senyor César Fernández i comenta que l’ administració té l’ 

obligació de tenir com a mínim una finestreta d’ atenció presencial i que des de l`ajuntament 

estan treballant perquè el proper mandat i hagi més atenció presencial i més cursos de 

capacitació digital. 

El regidor agraeix al senyor Àlex els seus comentaris i li comenta que la comparativa que 

demana potser no seria positiva pel barri perquè gairebé no hi ha usuaris de serveis socials i el 

pressupost aniria a parar a barris més vulnerables. 

El regidor comenta que la dessalinitzadora està treballant al 100% ique l’ Agència Catalana de l’ 

aigua està treballant en quines infraestructures calen per garantir el servei. 

El regidor comenta, pel que fa als disturbis els dies de partit del Barça, que s’ han de seure amb 

Guàrdia Urbana i Mossos d’ Esquadra per comentar l’operatiu a dur a terme. 

El regidor comenta que preguntaran a l’ Ajuntament de l’ Hospitalet per l’ enderroc de l’ edifici 

Manrique. 

13a intervenció. Un veí comenta que les vibracions de l’ L9 de metro es produeixen al pas del 

convoi entre les estacions de Zona Universitària i Collblanc i que per tant, és important que a la 

reunió estigui l’ operador de transport, TMB. 



 
 

 

 

 

14a intervenció. La senyora Marta pregunta si el dia de la reunió a l’Espai Barça anirà algú de 

mobilitat i de Guàrdia Urbana 

El regidor li respon que sí. 

15a intervenció. Un veí comenta que referint-se a mà dura el que volia dir és agents de paisà. 

El regidor agraeix la participació i conclou. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


